
Sundheds- og Seniorudvalget 
 
Til udvalgets møde 2. november 2016 er der følgende orienteringssager. 
 
Fra Center for Sundhed og Omsorg  
 
 
3. a): Pressemeddelelser/Nyheder 
 
13.10.2016 
Rejsehold har vurderet måltiderne på alle plejecentre.  
Et rejsehold har besøgt de forskellige kommunale køkkener uanmeldt for at sætte fokus på de ældres 
frokost gennem en vurdering af både maden, udvalget, smagen, borddækning mv. Målet var at sætte 
fokus på vigtigheden af dagens måltider, da mange ældre på plejecentre er undervægtige. 
 
- Indsatsen har vi gjort i den positive ånd og som en lille venlig happening, der skulle sætte fokus på 
frokosten. Der har før været landsdækkende omtale af plejecentres varme måltider, som kun udgør 
20-25% af dagens måltider, hvorfor vi ville sætte fokus på de resterende 75%, siger ernæringsfaglig 
leder Jane Kaae. 
 
Kostrådet i Slagelse Kommune etablerede i foråret 2016, i samarbejde med virksomhedsleder Katja 
Krane Nymann og ernæringsfaglig leder Jane Kaae ”Rejseholdet”, bestående af 2 medlemmer fra 
Kostrådet samt en kostfaglig deltager.  
 
- Vores plejecentre gør et stort stykke arbejde for at sikre, at de ældre får gode måltider i løbet af 
hele dagen. I Kostrådet er vores formål at være debatskabende og nytænkende, så et af 
fokuspunkterne i år blev de ældres frokost. Ikke bare selve måltidet men også spiseomgivelserne er 
utrolig vigtige og kan være afgørende for, hvor meget mad de ældre spiser, og dermed, om de får 
næring nok i løbet af dagen, siger Virksomhedsleder og medlem af Kostrådet Katja Krane Nymann.  
 
Vinderen med den bedste vurdering blev Blomstergården i Slagelse, som modtog et sæt gyldent 
bestik, et diplom i en ramme samt lagkager med logoet trykt på toppen.  
 
 
12.10.2016 
Skolernes motionsdag flytter ind på aktivitetscenter. 
Som en del af Sundhedsugen holder aktivitetscenter Teglværksparken i samarbejde med Broskolen i 
Korsør en noget anderledes motionsdag for skolens 6. årgang.  
Uge 41 er dedikeret til sundhed i Slagelse Kommune. At være sund handler om mange ting, men 
trivsel, glæde og godt humør er især nøgleordene i Sundhedsugen. Fredag inden efterårsferien fra kl. 
9-14 flytter 6. årgang fra Broskolen i Korsør ind på aktivitetscentret Teglværksparken. Som et led i 
Sundhedsugen skal både unge og ældre sammen prøve kræfter med bl.a. skydning, petanque, krolf 
og zumba - en noget anderledes dag, i fællesskabets tegn.  
 
- Motionsdagen på aktivitetscentret er et godt eksempel på, at sundhed er mange ting og involverer 
alle aldersgrupper. Det vigtigste er ikke, hvor meget man sveder, eller om man er øm bagefter, men 
at man gør noget godt for sig selv gerne sammen med andre. Fællesskaber på tværs af generationer 
er derfor også med til, at vi kan inspirere hinanden og sammen fokusere på det gode liv, siger 
formand for Sundheds- og Seniorudvalget Ann Sibbern.  
 
Ud over motionsdag på aktivitetscentret er der Walk-and-Talk i Anlægget i Slagelse med 4 
studerende fra ernærings- og sundhedsuddannelsen, der vil give gode råd om motivation og 
overspringshandlinger.  
Er man i tvivl om, hvad nøglehulsmærket betyder, eller virker junglen af fødevarer og 
varedeklarationer om næringsindholdet temmelig uoverskuelig? Så tager de studerende også alle 
interesserede med på en indkøbstur. 
 



Sundhedsugen rundes af med Børneulykkesfondens Centimeter Maraton med selveste Rasmus Klump 
i Slagelse Lystanlæg. Det klassiske maratonløb er 42.195 kilometer, mens Centimeter Maraton er 
42.195 centimeter eller godt 400 m. Her kan selv de allermindste være med og gennemføre deres 
første maraton, og alle børn får rig mulighed for at hilse på Rasmus Klump, for han er naturligvis med 
både før, under og efter løbet. 
Løbet er for børn mellem 2-10 år, og det er inddelt i to grupper: 

 ”Pildskadderne” er de mindste børn, hvor far eller mor må løbe med. 
 ”Gøjerne” er de større børn, som godt kan løbe hele distancen selv. 

Det koster 100 kr. at deltage, og overskuddet fra løbet går til Børneulykkesfondens forbyggende 
arbejde. 
 
 
04.10.2016   
Fokus på sundhed i uge 41 
Få inspiration til mere sundhed, glæde og trivsel i din hverdag gennem en lang række arrangementer.  
 
Sundhed er mange ting. Det behøver ikke at betyde gulerødder i kilovis eller træning til den næste 
ironman. Sundhed handler i høj grad om at have det godt med sig selv og trives i sin hverdag enten 
alene eller som del af et fællesskab. Derfor sætter Slagelse Kommune i uge 41 fokus på sundhed og 
trivsel gennem en lang række aktiviteter, som kan inspirere til mere sjov, glæde og veltilpashed i  
 
- Vi kalder ugen for Sundhedsugen, og det er egentlig et ret bredt begreb. For sundhed dækker over 
mange ting. Idéen med ugen er dog, at vi gennem en række aktiviteter vil inspirere borgerne til at 
tænke sundhed på en anden måde og aktivt deltage i fællesskaber, som er en vigtig del af at trives i 
sin hverdag. Jeg håber rigtig mange vil kigge forbi til en af de mange aktiviteter, som er arrangeret 
helt særligt i denne uge, siger formand for Sundheds- og Seniorudvalget Ann Sibbern (O). 
 
Arrangementerne i sundhedsugen spænder bredt. Der er både noget for børn og for voksne, for unge 
og ældre og for par og singler. Kort sagt noget for enhver. Ugen starter allerede om lørdagen den 8. 
oktober hvor Fodsporets fødselsdag fejres, og der er god mulighed for at gå, løbe eller cykle en tur på 
den 48 km lange natursti. Hele ugen igennem kan man ganske gratis prøve f.eks. discgolf, 
bueskydning eller kroket i Eggeslevmagle SG&IF. Vil man blive klogere på myter og fakta om kost, så 
står fire friske studerende fra ernærings- og sundhedsuddannelsen på Ankerhus klar til at tage med 
på en walk and talk på 4 km i Anlægget i Slagelse. Derudover byder ugen også på foredrag, 
vandretur, stolegymnastik, sang, familiedag og meget mere. 
 
Som noget nyt har Sundhedsugen fået fast base i Vestsjællandscentret i Slagelse, så indkøbs- og 
shoppeturen kan kombineres med bl.a. blodtryksmåling eller en snak om livsstil. Slagelse Naturskole 
kigger også forbi og giver god inspiration til, hvordan bøffen kan udskiftes med krible-krable-dyr, som 
er meget proteinholdige og et sundt og nærende alternativ. Sundhedsugen sluttes af med et 
centimetermaraton for børn, hvor der i stedet for de obligatoriske 42.192 km i stedet skal løbes 
42.195 cm i selskab med selveste Rasmus Klump i Anlægget i Slagelse. 
 

 Se hele programmet for sundhedsugen  
 
 
01.10.2016 
Økologi har indtaget menukortet på plejecentrene. 
For to år siden var 5-8% af fødevarerne i køkkenerne på plejecentrene i Slagelse Kommune 
økologisk. Men efter køkkenpersonalet har fået ny viden om økologi og bedre udnyttelse af 
fødevarerne og sæsonens frugt og grøntsager, så er mindst 30% og flere steder endda 60 % af 
fødevarerne økologiske. De flotte resultater fejres med festtale og uddeling af økologisk spisemærke 
den 4. oktober kl. 13 på Blomstergården i Slagelse for alle deltagende køkkener, plejecentre og 
aktivitetscentre. Samtidig uddeles Det Økologiske Spisemærke.  
 
I efteråret 2014 afsluttede Slagelse Kommune et pilotprojekt omkring økologi i samarbejde med 
Øko++, som gav gode erfaringer, ny inspiration og ikke mindst en faglig stolthed blandt 
medarbejderne. Derfor søgte Slagelse Kommune om at komme med i næste fase af projektet, så 
viden om økologi kunne overføres til samtlige plejecentre i kommunen, og det er nu sket.  



 
Den Europæiske Landbrugsfond for Udvikling af Landdistrikterne og Miljø- og Fødevareministeriet har 
givet støtte til projektet. Øko++ er et landsdækkende samarbejde, der arbejder med kommuner, stat 
og regioner, der vil omlægge til økologi.  Øko++ består af revisions- og rådgivningsfirmaet BDO og 
en række erfarne omlægningsrådgivere. 
 
- Projektet har været meget værdifuldt for vores medarbejdere, som har fået en anden indsigt i, 
hvordan man kan udnytte de enkelte fødevarer bedst muligt, og hvordan man sørger for at få mest 
muligt økologi for pengene ved at købe sæsonvarer, fremfor at købe jordbær i januar, siger 
ernæringsfaglig leder Jane Meng Kaae. 
 
Målsætningen for projektet har været at øge de offentlige køkkeners brug af økologiske fødevarer. 
Det er sket ved at gennemføre undervisning af medarbejdere og ledere i de deltagende køkkener. 
Med undervisningen har man skabt øget viden blandt køkkenmedarbejderne, så de har opnået et 
kompetenceløft, så de dermed har øget forbruget af økologiske fødevarer. 
 
- Alle medarbejdere er gået rigtig godt til opgaven, og flere har også fået en højere faglig stolthed og 
bevidsthed om fødevarekvalitet, samtidig med at workshops også har forbedret samarbejdet. Derfor 
fortjener vores køkkenhelte også at blive fejret for de flotte resultater, som de er årsagen til, at 
køkkenerne har opnået, fortsætter ernæringsfaglig leder Jane Meng Kaae. 
 
Ikke færre end 40 køkkener har været involveret i projektet, så både borgerne på plejecentre, 
aktivitetscentre og hjemmeboende pensionister fremover kan se frem til at sætte tænderne i et 
økologisk måltid. Netop fokus på økologien er en vigtig del af Slagelse Kommunes strategi og bl.a. en 
del af værdighedspolitikken for ældreplejen. 
 
- Måltiderne udgør en stor del af de sociale samlingspunkter blandt vores ældre borgere. Derfor har vi 
selvfølgelig også fokus på høj kvalitet og ikke mindst økologi, for et lækkert, veltilberedt måltid får jo 
ofte også en ekstra bid til at glide ned. Jeg er stolt over, at plejecentrene har forhøjet 
økologiprocenten så markant gennem de seneste to år, og jeg ser frem til at fejre de flotte resultater 
sammen med dem, siger borgmester Stén Knuth.   
 
 
 
 
3. b): Status på ventelisteopgørelse og ledige ældre-, pleje, og demensboliger pr. 
15.10.2016. 
 
Venteliste og ledige ældre-, pleje-, og demensboliger, jfr. bilag 2.  
 
 
 
 
3. c): § 129 SL - Flytninger uden samtykke 01.07.16 – 30.09.16 - 3. kvartal 2016   
 
Registrering af flytninger uden borgerens samtykke efter servicelovens § 129 skal indberettes 
kvartalsvis til kommunalbestyrelsen i henhold til bekendtgørelse nr. 392 af 22. april 2014 § 12 stk. 2. 
 
Myndighedsafdelingen i Center for Sundhed og Omsorg har i 3. kvartal 2016 gennemført i alt 4 
flytninger uden samtykke.  
 
Der er ikke gennemført flytninger uden samtykke i henhold til § 129, stk. 1. 
 
 
 



 

3. d): Klageopgørelse for 3. kvartal – 2016 - Ankestyrelsen 
        

Myndighedsafdelingen 
Klager  
 i alt 

Klager 
ikke 

afgjort 
Afgørelse 
tiltrædes 

Afgørelse 
tiltrædes 

ikke  Klager afvist 
Lov om social service   

Praktisk og personlig 
hjælp                 

§83, §84 4 0 4     
Klagerne vedrører afslag på rengøring 

Hjælperordning        
§94 0         

  

Hjælperordning        
§95 0         

  

Træning              
§86, stk.2 0         

  

Pleje/ældre- boliger 
§192, Lov om alm. 

boliger §105 0         

Klager overført fra 2015 1 0 1 
Klagen i 2015 vedr. afslag på ældrebolig 

Orlov til pasning af 
syge, nærts.           

§118 0         

Klager overført fra 2015 1 0 1     

Orlov til pasning af 
døende               
§119 0         

 
  

Myndighedsafdelingen 
Klager  
 i alt 

Klager 
ikke 

afgjort 
Afgørelse 
tiltrædes 

Afgørelse 
tiltrædes 

ikke Klager afvist 

Nødkald              
§112 1 0 1     



 
 
 

  

Kropsbårne Hj.midler 
§112 3 1 2   

Klager overført fra 2015 3 0 1 2   
Klagerne i 2016 vedr. afslag på mollidragt og ortopædisk fodtøj. 
Klagerne i 2015 vedr. afslag på paryk, fodindlæg og knæbandage. 

Genbrugshjælpemidler  
§112, §116 5 2 3     

Klager overført fra 2015 5 2 2 1 
Klagerne i 2016 vedr. afslag på 1 parcykel, 1 elektrisk døråbner, 1 el-scooter og 1 3-hjulet cykel, 1 
hvilestol. 
Klagerne i 2015 vedr. afslag på kugle- og kædedyner og el-scooter. 
 
  

Biler                 
§114 2 1 1   

Klagerne vedr. afslag på støtte til bil. 

  

Total 15 4 10 1 0 

Total  2015 sager 10 2 5 3 0 

3. e): Status på indsatser – Sundhedsområdet   
 
Der har været afholdt sundhedsuge i uge 41 med en række aktiviteter i hele kommunen. Der 
orienteres nærmere på mødet. 
 
 
 
 
3. f): Status på Ombygning Skælskør Plejecenter 
Alle beboere er fraflyttet. Flytningen er gået planmæssigt. 
Efter udvalgets seneste drøftelse af ombygning på Skælskør Plejecenter – herunder anvendelse af 
restarealet – er der sendt officiel mail ud til deltagerne på dialogmødet. Mailen er dels en kvittering 
fra de gode input, der fremkom og dels en orientering omkring den videre proces omkring anvendelse 
af restarealet. 
 
Mail udsendt 20. oktober: 
 
Emne: Vedr. dialogmødet omkring restarealer på Skælskør Plejecenter 
 
Kære deltager på dialogmødet vedr. restarealer på Skælskør Plejecenter 
   
Tak for din deltagelse på dialogmødet d. 19.4. 



  
Vi fik et rigtig godt indtryk af, hvad der er vigtigt for jer i lokalområdet i forhold til den 
fremtidige brug af restarealerne omkring Skælskør Plejecenter. 
Udvalget har flere gange drøftet ideerne på udvalgsmødet. Senest da de d. 29. august 
godkendte projektforslaget for ombygningen af Skælskør Plejecenter. 
  
Jeres ideer indgår i det videre arbejde. Selve planerne omkring anvendelsen af restarealet ifm. 
ombygningen skal først endelig drøftes i foråret 2017.  
Endelige drøftelse af selve opbygningen af Skælskør Plejecenter er i januar 2017, hvor 
Sundheds- og Seniorudvalget og Byrådet politisk skal behandle licitationen. Herefter genoptages 
anvendelsen af restarealet i Sundheds-og Seniorudvalget.  
  
Hvis du er interesseret, kan du se en opsamling på dialogmødet med idéerne fra udvalgets første 
drøftelse: 
http://polweb.nethotel.dk/Produkt/PolWeb/default.asp?p=slagelse07&page=document&docId=1
09649&ItemId=109690 
  
Mail udsendt 25. oktober: 
Emne: Præciseringer til opsamlingsmail vedr. restareal Skælskør Plejecenter 
 
Kære deltager på dialogmødet vedr. restarealet på Skælskør Plejecenter 
 
Der blev i torsdags d. 20.10. udsendt en opsamling på dialogmødet afholdt d. 19.4. Nedenfor 
følger en præcisering af denne opsamling, idet der ift. nogle af delene kan suppleres med 
oplysninger. 
 
Rummenes og restarealets omfang 
På dialogmødet blev muligheden for at bevare fællesområdet og restarealet som ét stort 
sammenhængende rum drøftet – altså hvor rummet blot skulle ”deles” af en imaginær væg. Det 
har dog ikke været muligt at arbejde videre med denne model, og det er besluttet, at der skal 
opsættes væg, der adskiller fællesområde og restareal, dog med en stor dør imellem. Således 
deles rummet i to, men altså med mulighed for at åbne op imellem de to. Denne opdeling svarer 
til det oprindelige forslag ift. ombygningen. 
 
Proces 
Sundheds- og Seniorudvalget og Byrådet behandler licitationen i januar 2017. Selve planerne 
omkring anvendelsen af restarealet ifm. ombygningen skal først drøftes i løbet af 2017. Det skal 
dog påpeges, at der ikke er afsat midler i budget 2017, ligesom der heller ikke er lavet endelige 
beregninger for den endelige renovation heraf. 
 
Det er vigtigt at påpege, at ovenstående præciseringer ikke ændrer ved, at idéerne, der 
fremkom på dialogmødet, indgår i det videre arbejde. 
 
Du se en opsamling på dialogmødet med idéerne her:  
http://polweb.nethotel.dk/Produkt/PolWeb/default.asp?p=slagelse07&page=document&docId=1
09649&ItemId=109690 
 
Det beklages, hvis den i første omgang udsendte mail var mangelfuld. Hvis der måtte være 



yderligere spørgsmål, er man velkommen til at kontakte Sundheds- og Omsorgschef Marianne 
Kristensen: markr@slagelse.dk 
 
 
 
 
 
3. g): Status på indsatserne velfærdsteknologi 
 
Intet. 
 
 
 
 
 
3. h): Sags- og mødeoversigt for Sundheds- og Seniorudvalget pr. 2. november 2016.  
 
Sagsoversigt pr. 2. november jfr. bilag 3.   
 
  
 
 


